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ماتم »مش مریم« برای داریوش 
مهرجویی

مریم«  »مش  اندوهِ  روزها  آن   ... بخیر  یادش 
فقط نخوردن شامی هایش در آن مهمانی بود و 
دل خوشی هایش فقط مرغ و خروس هایی که بعد 
از آمدن از ایلام دور خود جمع کرده بود. »مش 
مریم« سمبل تمام زنان جنگ زده ما بود. او برای 
فرار از بمب هایی که بر سرشان آوار می شد، به 
تهران پناه آورده و انقدر صمیمی و دوست داشتنی 
بود که فریده سپاه منصور بعد از آشنایی با این 
کاراکتر، به پهنای صورت اشک ریخته و با کمال 
میل پیشنهاد داریوش مهرجویی را پذیرفته بود. 
حالا اما اندوه »مش مریم« از نوع دیگری است؛ 
حالا او در غم از دست دادن خالقش اشک می 
ریزد و در این ماتم بار دیگر فریده سپاه منصور را 

هم با خود سهیم می بیند.
پیشکسوت  هنرمند  منصور،  سپاه  فریده 
کشورمان، داریوش مهرجویی را یک استاد کامل 
می داند. او از این کارگردان فقید به عنوان گوهر 
یک دانه ای یاد می کند که هیچگاه مثل او را در 

سینمای ایران نخواهیم داشت.
آقای  گوید:  می  فراوان  اندوه  با  بازیگر  این 
مهرجویی وحشتناک ترکمان کرد و تا ابد از یادها 

نخواهد رفت که چگونه رفت.
سپاه منصور در گفت وگویی با ایسنا در حالی 
و  مهرجویی  داریوش  دردناک  مرگ  از  هنوز  که 
همسرش شوکه و ناراحت است، از همکاری اش 
با این کارگردان فقید در فیلم های »مهمان مامان«، 

»آسمان محبوب« و »طهران تهران« می گوید.
مرگ حق است اما نه اینطور ...

می کند:  آغاز  اینگونه  را  سخنش  بازیگر  این 
نمی دانم درباره داریوش مهرجویی چه باید گفت. 
باور کنید زبانم بند آمده. بگویم چطور کار می کرد؟ 
آقای مهرجویی یک انسان خردمند بود که دانش 
فراوانی داشت و سوادش جدای از فیلمسازی اش 
در  ادا  و  بود  خودش  مهرجویی  داریوش  نبود. 
نمی آورد. او مصداق واقعی عبارت »از دل برآید، 
ایشان  از  چیزها  خیلی  من  بود.  نشیند«  دل  بر 

آموختم.
سپاه منصور در حالی که بغض دارد، ادامه می 
دهد: بمیرم الهی، یادم که می افتد بغضم می گیرد 
آدم ها که  تجسم که می کنم وحشت می کنم. 
می میرند می گوییم مرگ حق است، بله حق است 
اما اینطور؟! نه. داریوش مهرجویی برای سینمای 
این مملکت خیلی زحمت کشید حقش نبود که 

اینگونه برود.
این بازیگر پیشکسوت سینما، تئاتر و تلویزیون 
به همکاری هایش با داریوش مهرجویی اشاره می 
کند و می گوید: من بعد از »آسمان محبوب« دیگر 
آقای مهرجویی را ندیدم و سال ها بود که مراوداتی 
نداشتیم اما سه فیلمی که با او کار کردم همیشه 
خاطراتش برایم باقیست. روز اول که خبر را شنیدم 
شوکه بودم وقتی شما با من تماس گرفتید خیلی 
حالم بد بود. هنوز هم باورم نمی شود که اینگونه 
رفته باشد. یادم که می افتد تنم برایش می لرزد. 
من  بود.  درس  کلاس  من  برای  مهرجویی  آقای 
بعد از کار کردن با ایشان سال هاست درس پس 
سال  یک  نه،  الان  بود.  باسوادی  آدم  او  داده ام. 
دیگر می فهمیم که چه کسی را از دست داده ایم. 
به عقیده من او گوهر یک دانه بود. در سینمای 
ایران نه در حال حاضر و نه در آینده بلکه هیچوقت 
نخواهیم  مهرجویی  داریوش  مثل  را  هیچکس 
داشت. وی در ادامه صحبت هایش به خاطراتی که 
با مرحوم مهرجویی در فیلم »مهمان مامان« داشت 
اشاره می کند و می گوید: آقای مهرجویی باعث شد 
من در »مهمان مامان« لهجه کرُدی یاد بگیرم. من 
یکی دو بار سر تمرین رفتم اما ایشان مدام تاکید 
می کرد من کرُدی می خواهم، کرمانشاهی بگو و من 
می گفتم چشم اما راستش بلد نبودم. آن زمان آقای 
شاه ابراهیمی طراح صحنه ما بودند و خواهرزاده اش 
که در رشته بازیگری قبول شده بود تازه از کرمانشاه 
آمده بود که مرا به ایشان معرفی کردند و من گفتم 
متن را به لهجه غلیظ کرمانشاهی برایم بخوان و 
تمام هر  روز  و ۱۰  ماه  من ضبط کردم. من یک 
روز ساعت ۵ صبح از خواب بیدار می شدم قبل از 
اینکه همه بیدار شوند این متن را گوش می کردم 
تا اینکه یاد گرفتم. بعد از آن یک روز که تلفنی با 
دخترم صحبت می کردم به من گفت مامان چرا 
انقدر لهجه دار شده ای؟! من آنقدر به لهجه کردی 
عادت کرده بودم که حتی در سریال »نون خ« هم 
از تجربه »مهمان مامان« کمک گرفتم و این لهجه 

از »مهمان مامان« برایم به یادگار ماند.

کشف های جدید در شرق و جنوب 
ایران

مشهد،  کیلومتری   ۷۰ در  باستان شناسان 
زوایای ناشناخته یک نیایشگاه ساسانی را کشف 
کردند. در کاوش های باستان شناسان منطقه لار 
استان فارس نیز شواهدی از کوره ساخت سفال  

به دست آمد.
به گزارش ایسنا، میثم لباف خانیکی، سرپرست 
محوطه  در  که  است  باستان شناسی  هیأت 
شهر  کیلومتری   ۷۰ در  هور«  »بازه  تاریخی 
مشهد و در مجاورت روستای رباط سفید استان 
منطقه ای  شده اند؛  مستقر  رضوی  خراسان 
که از سال ۱۳۹۳ موضوع بررسی، گمانه زنی و 
کاوش باستان شناسی قرار گرفته و پژوهش های 
سال های اخیر زوایای ناشناخته ای از این محوطۀ 

باستانی مهم را آشکار ساخته است.
محوطۀ بازه هور که در عرصه ای به وسعت ۲۰ 
هکتار گسترده شده متشکل از یک سکونتگاه، 
و دو مجموعۀ معماری مذهبی  یک گورستان 
است که به واسطۀ چهارتاقی سنگی که در جبهۀ 
این  است.  یافته  دارد، شهرت  قرار  آن  شمالی 
چهارتاقی به عنوان نخستین بنای ثبتی خراسان 
در سال ۱۳۱۰ به شمارۀ ۳۹ در فهرست آثار ملی 
باستان شناسی  کاوش های  است.  شده  ثبت 
که از سال ۱۳۹۷ در جبهۀ جنوبی این محوطه 
دنبال شده است، به شناسایی بقایای معماری 
یک آتشکدۀ ساسانی انجامید که تا اوایل دوران 
اسلامی فعال بوده و نهایتاً بر اثر زلزله ای مهیب 

ویران شده است.
کاوش های  هیأت  سرپرست  خانیکی،  لباف 
باستان شناسی در بازه هور درباره یافته های این 
سال های  کاوش های  گفت:  تاریخی  محوطه 
اخیر نشان داده که فضای داخلی این آتشکده 
با گچ بری های نفیس زینت یافته و هستۀ مرکزی 
آن با استفاده از مصالح مرغوب آجر و گچ ساخته 

شده بود.
به گفته این باستان شناس، علاوه بر قطعات 
متعدد ظروف سفالی و شیشه ای، قطعات گچ 
مکتوب به خط فارسی میانه اطلاعات ارزشمندی 
دربارۀ ماهیت این آتشکده و بانیان آن در اختیار 

قرار داده است.
لباف خانیکی اظهار کرد: یافته های فصل اخیر 
بیانگر آن است که بر دیوارهای این آتشکده با 
استفاده از گچ بری صحنه هایی از بارعام اشخاص 
بخشی«،  »دیهیم  احتمالاً  و  صاحب منصب 
نمایش  آیینی  مراسم  اجرای  و  شکار  ضیافت، 
داده شده بود که متأسفانه بخش عمده ای از 
آنها بر اثر رخدادهای طبیعی و مداخلات انسانی 

آسیب دیده و از بین رفته است.
هور  بازه  باستان شناسی  هیأت  سرپرست 
گفت: در نتیجۀ کاوش هایی که در شش فصل 
در محوطۀ تاریخی بازه هور انجام شده، جزییات 
آتشکدۀ جبهۀ  و  پلان اصلی چهارتاقی سنگی 
جنوبی کاملاً شناخته شده و اطلاعات ارزشمندی 
دربارۀ تاریخ و هنر خراسان در سده های منتهی 

به دوران اسلامی در اختیار قرار گرفته است.
عضو هیأت علمی گروه باستان شناسی دانشگاه 
تهران بیان کرد: بر اساس وسعت قابل توجه این 
مجموعۀ مذهبی، کیفیت مصالح استفاده شده، 
موقعیت  معماری،  تزیینات  موضوع  و  سبک 
فضاهای  از  بهره برداری  نحوۀ  و  جغرافیایی 
معماری، این آتشکده مهمترین نیایشگاه حوزۀ 
ساسانی  دورۀ  در  ایران  شرق  شمال  فرهنگی 
به شمار می رفته و تحقیقات دربارۀ شناسایی 

ماهیت دقیق آن کماکان ادامه دارد.
کشف یک کوره ساخت سفال

فارس،  استان  لار  منطقه  در  این،  علاوه بر 
نخستین فصل از کاوش های باستان شناسی و 
دومین فصل از مطالعات باستان شناسی محوطه 
با عنوان »خواناسازی قلعه  »قلعه اژدهاپیکر« 
پایان رسیده است. محوطه  به  اژدهاپیکر لار« 
قلعه اژدهاپیکر به وسعت ۲۰ هکتار در شمال 
این  قدیم  بافت  در محدوده  و  لار  غربی شهر 
شهر، بر بلندای تپه  ای طبیعی قرار گرفته است.

و  میانی  شمالی،  پشته  سه  از  محوطه  این 
دفاعی  دیواری  توسط  و  شده  تشکیل  جنوبی 
محصور می  شده که در فواصل مشخص برج

 های دیده  بانی در آن تعبیه شده بود، که امروزه 
بقایای آن قابل مشاهده است.

هیأت  سرپرست  که  ابوالاحرار  علیرضا 
باستان شناسی در این منطقه است درباره نتیجه 
این کاوش و مطالعات گفت: نتایج حاصل از 
نخستین فصل مطالعات باستان شناسی قلعه 
را  محوطه  این  در  استقرار  پیشینه  اژدهاپیکر، 
دوره ساسانی و قرون اولیه اسلامی معرفی می
 کند که تا اواخر دوره قاجار سکونت در آن ادامه 

داشته است.
تاریخی  باستان شناسی محوطه  گروه کاوش 
با هدف شناسایی  اسلامی قلعه اژدهاپیکر لار 
مطالعه  و  معماری  شیوه  استقراری،  پیشینه 
این  در  کاوش  صنعتی،  و  اقتصادی  جایگاه 
محوطه را آغاز کرد که در بررسی باستان شناسی 
از  فرهنگی  آثار  قدیمی ترین  پیشین،  فصل 
قسمت شمالی و پشته شمالی محوطه به دست 

آمد.
پایه این نتایج و با هدف  باستان شناسان بر 
شناسایی و خواناسازی معماری پشته شمالی، 
شمال شرقی این بخش را کاوش کردند و بخش 
شرقی از یک بنای مستطیلی شکل شناسایی شد.

به گزارش ایسنا، قبل از آغاز مراسم تشییع پیکر 
داریوش مهرجویی و همسرش وحیده محمدی فر که 
صبح پاییزی ۲۶ مهر ماه برگزار شد، جمعی از مردم 
پهنه  در محوطه  با حضور  هنرمندان  و  علاقه مند 
رودکی تالار وحدت آماده وداع شدند و ترانه »چرا 
رفتی؟« همایون شجریان و بخشی از موسیقی فیلم 

»سنتوری« تا پیش از آغاز مراسم پخش شد.
احمدرضا درویش، محمدمهدی عسگرپور، شهاب 
داریوش  مجیدی،  فرهاد  پیروزفر،  پارسا  حسینی، 
مهران  جوان،  رامبد  درمیشیان،  رضا  فرهنگ، 
بهنوش  محمدزاده،  نوید  بهداد،  حامد  مدیری، 
طباطبایی، سیامک انصاری، امین حیایی، محمدرضا 
گلزار، مسعود کرامتی، امیر جدیدی، امیر آقایی، 
مصطفی کیایی، امیر جعفری، محمدعلی نجفی، 
علی مصفا، جعفر پناهی، هادی حجازی فر، محمد 
رسول اف، همایون ارشادی، حسن پورشیرازی، غزل 
امیریوسفی،  محسن  اقباشاوی،  دانش  شاکری، 
حبیب  سینمایی،  سازمان  رئیس  خزاعی  محمد 
سازمان  ارزشیابی  و  نظارت  اداره  معاون  ایل بیگی 
سینمایی، مسعود کیمیایی، بهمن فرمان آرا، غلامرضا 
موسوی، بهزاد فراهانی، سیروس الوند، بهرام رادان، 
حبیب دهقان نسب، مازیار میری، هانیه توسلی، 
مهوش  صدیقیان،  مهرداد  دلپاک،  محمدرضا 
مرتضی  داودی،  ابوالحسن  صامتی،  ژاله  وقاری، 
شایسته، همایون اسعدیان، سیما تیرانداز، محسن 
کیایی، سیف الله صمدیان، مسعود اطیابی، گوهر 
سیاوش  بازغی،  پژمان  آدینه،  گلاب  خیراندیش، 
فرهاد  حقیقی،  مانی  خداوردی،  سپیده  خیرابی، 
فرهاد  قریبیان،  فرامرز  نریمانی،  اصلانی، کوروش 
مجید  احمدیه،  پردیس  هاشمی،  افشین  آییش، 
توکلی، سامان مقدم، سام قریبیان، ایرج راد، اصغر 
همت، جمال ساداتیان، فرزاد حسنی و.... از جمله 

هنرمندان و مسئولان حاضر بودند.
مونا مهرجویی فرزند این کارگردان هم در مراسم 

حاضر شد.
مراسم رسمی تشییع داریوش مهرجویی و وحیده 
محمدی فر ساعت ۱۰ با تلاوت آیاتی از قرآن مجید 

آغاز شد.
مراسم با اجرای بهرام رادان بازیگر همراه شد که 
در ابتدا از حاضران خواست به احترام ورود پیکر این 

فیلم ساز و همسرش به پا خیزند.
مسعود کیمیایی به سخنرانی پرداخت و از شدت 
تاسف نتواست به روی سن برود و سخنان کوتاهی را 
در بدرقه هم نسل فیلم سازی اش داریوش مهرجویی 
مطرح کرد و گفت: نمی توانم سخن بگویم، غیرممکن 

است از رفتن داریوش مهرجویی بگویم.
فرهاد آییش بازیگر سخنانش را با تسلیت برای 
و  کرد  آغاز  همسرش  و  مهرجویی  داریوش  قتل 
گفت: استاد علی نصیریان در سفر هستند و پیامی 
را فرستادند. نصیریان در این پیام صوتی گفت: در 
بیماری با فکر و خیالت به سر می برم. من فرو ریختم 
و بی خواب شدم. چه کنم؟ از اولین کار خلاقه ات در 
کنارت بودم تا آخرین کار اما الان نیستم. ای مهر 

فرزانه! این چه روزگاری است؟!
بهمن فرمان آرا کارگردان هم در سخنانی گفت: 
داریوش جان قرار نبود این ملاقات اینجا انجام شود. 
ما کجا زندگی می کنیم؟ یکی از بزرگترین هنرمندان 

این مملکت باید سلاخی شود؟

وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: همان طور 
نمی توانم  چیز  »هیچ  گفت:  کیمیایی  مسعود  که 
بگویم. چطور دوربین کار نکرد؟ دل ما شکسته است 
و هر هفته قرار است اینطور جمع شویم برای یک 
نفر دیگر که می رود؟« با این حال تشکر می کنم از 

اینکه آمدید.
علی مصفا )بازیگر( نیز در این مراسم با حضور در 
جایگاه، پیام فریار جواهریان )همسر سابق داریوش 

مهرجویی( و صفا مهرجویی را قرائت کرد.
فریار جواهریان )همسر سابق داریوش مهرجویی( 
داریوش  شیفتگان  از  می توانم  چطور  بود:  نوشته 
تشکر کنم. چگونه چنین مرگ هولناکی برای داریوش 
که  است  این خوش  به  دلم  رقم خورد؟  وحیده  و 
نسلی جدید فیلم هایت را کشف می کند و معنای 

خاص خود را از آن پیدا می کند. 
چند سال است مشغول نوشتن خاطراتی هستیم. 
بود ولی حالا دیگر  خاطراتی که در آن خشم هم 
خشمی وجود ندارد و چه حیف که در هفت ماه 
گذشته با داریوش قهر بودم ، نمی شود اینطور بدون 

خداحافظی بروی. 
دلم پیش موناست که یک شبه تنها شد. پیش 

صفا و مریم که چطور پدرشان را از دست دادند.
صفا مهرجویی فرزند مهرجویی  نیز در پیام خود 
نوشته بود: دنیا یک پدر خوب و بزرگ را از دست 

داد. ای کاش سرنوشت جور دیگری رقم می خورد.
من میدانم و مطمئنم که خاطره پدرم زنده می ماند 
هم بخاطر آثارش و هم بخاطر زندگی شریفش. از 
صمیم قلب قدردان مردم و هنرمندان هستم که در 

غیاب من مراسم را برپا کردند.

عیاری  کیانوش  از  پیامی  ادامه  در  رادان  بهرام 
کارگردان خواند که در بستر بیماری است و اعلام 
ویژگی های  از  و  اتفاق  این  از  است  متاثر  که  کرد 

داریوش مهرجویی گفت.
عیاری در پیام خود نوشته بود: داریوش مهرجویی 
در  حتی  او  بود.  زندگی  کننده  ترسیم  متبحرترین 
ویژگی  چنین  روشنفکرانه اش  و  پیچیده  فیلمهای 
داشت. او با دانش و بینش خود می توانست روایت 
جنایت  این  کند.  تصویر  زندگی  هر  از  مطلوبی 
وحشتناک معمای تازه ای است که به زودی ابعاد 

آن برای مردم مشخص می شود.
کانون  رئیس  امیریوسفی،  محسن  ادامه  در 
کارگردانان پیام کانون کارگردانان را قرائت کرد که در 
بخش هایی از صحبت هایش متاثر شد و با گریه پیام 

را خواند. 
او پیش از قرائت متن گفت: بعد از مرگ غم انگیز 
بهار، شاهد مرگ فجیع  اول  پوراحمد در  کیومرث 
داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر در اول پاییز 

هستیم.
در بخشی از پیام کانون کارگردانان نوشته شده بود: 

این شب پایان تلخی شد برای سینمای روشنفکری.
در این پیام از سینماگران مختلفی مانند تقوایی، 
کیارستمی، حاتمی و... نام برده و درخواست شده 

بود شرایط برای فیلمسازی همه فراهم شود.
که  کرد  درخواست  همچنین  کارگردانان  کانون 
عاملین این حادثه در هر لباسی شناسایی و مجازات 

شوند.
دختر  صوتی  پیام  رادان  بهرام  دیگر  بخشی  در 

بزرگتر مهرجویی، مریم را پخش کرد.

همچنین در ادامه  مرضیه برومند، مدیرعامل خانه 
سینما از مردم حاضر در مراسم که خواستار محاکمه 
قاتلان بودند، درخواست کرد که با آرامش و احترام 

بگذارند مراسم برگزار شود.
او گفت: قرار بود پیامی نوشته شود تا من به عنوان 
بدبختِ خانه سینما بخوانم ولی کسی  مدیرعاملِ 
نتوانست چیزی بنویسد. الان قاصرم از صحبت و 
به دوش می کشد.  عظمت دردی که خانه سینما 
ما کارگردانی بزرگ و تأثیرگذارترین فیلمساز ایران را 
از دست دادیم. او باعث شد سازمان انتقال خون 
فیلم »دایره  که  آن هم در شرایطی  تاسیس شود 
مینا« دو، سه سال ممنوع از پخش بود. فیلم »گاو« 
نیز همین طور بود. از مسئولان برای همراهی در این 
مراسم و مراسم آتیلا پسیانی قدردانی می کنم و از 
آنها می خواهم شرایط فعالیت جوان های سینما را 

فراهم کنید.
نترسید.  بگذارید  سینماگر(  )جوانان  این ها  از 
کارشان را بکنند. آستانه درد هنرمندان کم است ولی 

سیاستمداران آستانه تحمل بالایی دارند. 
وی تاکید کرد: ما اینجا ماندیم در مملکت خودمان 
باشیم. با ما خوب باشید آنوقت با اسراییل و رژیم 

صهیونسیتی هم می جنگیم.
او خطاب به مونا مهرجویی هم گفت که آغوش ما 

همیشه برای تو باز است.
داریوش  کوچکتر  دختر  مهرجویی  مونا  آخر  در 
مهرجویی با تشکر از حاضران گفت: تنها احساسی 
که دارم این است که مامان و بابا کنارم ایستاده اند تا 
من نیفتم. امیدوارم قاتلین زودتر پیدا شوند.  به قول 

بابام قاتلین بین ما هستند.

عزت الله ضرغامی و وزیر گردشگری عربستان ضمن محکومیت 
حملات رژیم صهیونیستی به غزه، درباره گسترش همکاری های 
مذاکره  دو کشور  بین  گردشگران  بیشتر  رفت وآمد  و  گردشگری 

کردند.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی وزارت میراث فرهنگی، 
میراث  وزیر    ضرغامی  عزت الله  دستی،  صنایع  و  گردشگری 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  در دیدار با احمد الخطیب 
ـ وزیر گردشگری عربستان ـ که چهارشنبه ۲۶ مهرماه در حاشیه 
برگزاری بیست وپنجمین مجمع عمومی سازمان جهانی گردشگری 
در ازبکستان، انجام شد، با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی 
علیه مردم فلسطین گفت: لازم می دانم در ابتدای صحبت هایم 
ناراحتی عمیق خود و جهان اسلام را به خاطر حملات وحشیانه 
بویژه حملات  شده  آغاز  که  نسل کشی ای  کنم.  اعلام  رژیم  این 
وحشیانه به بیمارستان در غزه در تاریخ کم سابقه است و ایران و 
عربستان وظیفه مهم و رسالت تاریخی مشترکی برای روشنگری 

درباره رفتار رژیم صهیونیستی و دفاع از مردم فلسطین دارند.
از  که  گردشگری  تفاهم نامه  امضای  پیشنهاد  درباره  ضرغامی 
این  سوی وزیر گردشگری عربستان مطرح شد، اظهار کرد: در 
زمینه تفاهم نامه مشترکی )بین ایران و عربستان( تا امروز وجود 
نداشته و پیشنهاد بسیار خوبی است. کارشناسان دو کشور روی 

این تفاهم نامه می توانند کار کنند.
کرد:  بیان  دستی  صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر 
گردشگری می تواند حوزه بسیار خوبی برای صلح و رابطه صمیمانه 

ایران، گردشگری  پایدار بین کشورها باشد و درباره عربستان و 
می تواند پیشران این موضوع باشد.

او گفت: گردشگری حق همه مردم دنیاست و مردم ما می توانند 
پایدار تلاش کنند. موضوعاتی که مطرح کردید  این رابطه  روی 
هم  من  است.  من  تأیید  مورد  کاملا  تفاهم نامه  یک  قالب  در 
پیشنهادهایی را مانند برگزاری تورهای تلفیقی دارم که می تواند از 

نقاط مختلف دنیا به مقصد ایران و عربستان اجریی شود.
افزود: تسهیل در صدور روادید و تقویت پروازها و  ضرغامی 
نیز تسهیل در گردشگری زمینی از جمله پیشنهادهای ماست که 
با عراق، گردشگران عربستانی  انجام شده  توافق های  به  با توجه 

می توانند از طریق عراق به صورت زمینی به ایران سفر کنند.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همچنین گفت: 
با توجه به توانمندی ایران در حوزه صنایع دستی و نیز مرمت آثار 
تاریخی، توجه به این دو حوزه نیز می تواند روابط ما را تقویت کند.

ابراز تمایل عربستان برای رفت وآمد بیشتر با ایران
ـ نیز در این دیدار  ـ وزیر گردشگری عربستان  احمد الخطیب 
ایران و عربستان مجددا  گفت: بسیار خوشحالم که روابط بین 
تاریخ  که  هستیم  همسایه  کشورهای  ما  است.  یافته  گسترش 

طولانی داریم.
او نیز با محکوم کردن حملات اسرائیل به غزه اظهار کرد: ما 
و  کردیم  غزه صادر  به  اسرائیل  علیه حمله  را  زیادی  بیانیه های 

موضع قوی در برابر این مسأله داریم.
الخطیب در پاسخ به دعوت ضرغامی برای حضور در نمایشگاه 

گردشگری تهران، گفت: بر اساس ملاقات های دوجانبه که انجام 
شده است، در حوزه گردشگری با ایران همکاری خواهیم کرد و من 
حتما سعی می کنم در رویدادی که در کشور ایران است شرکت 

کنم.
حوزه  در  عربستان  داد:  ادامه  عربستان  گردشگری  وزیر 
گردشگری سرمایه گذاری کرده است در نتیجه قصد داریم تحولات 
را جدی تر پیگیری کنیم و سازمان جهانی گردشگری را قوی تر کنیم 
و مرکز سازمان جهانی گردشگری را از مادرید به ریاض منتقل 

کنیم.
پشتیبانی  گردشگری  جهانی  سازمان  دبیرکل  از  ما  گفت:  او 
می کند.  حمایت  منطقه  کشورهای  از  ایشان  که  چرا  می کنیم؛ 
گردشگری بسیار مهم است و معنای صلح و آشتی و امنیت را به 
ارمغان می آورد و بسیار خرسند خواهیم بود که در خاورمیانه شاهد 
ثبات باشیم. ما برای شکوفایی هرچه بیشتر ایران و عربستان بسیار 

مشتاق هستیم.
وزیر گردشگری عربستان گفت: پیشنهاد من این است که یک 
یادداشت تفاهم با هم امضا کنیم تا در حوزه گردشگری در آینده 
شاهد همکاری های بیشتر باشیم. این یادداشت تفاهم می تواند 
و  ایران  بین  گردشگری  روابط  توسعه  نیز  و  آموزش  بر  متمرکز 
عربستان باشد. به عنوان مثال از ایران افرادی برای تشرف به حج 
به عربستان می آیند و تمایل داریم تعداد بیشتری از ایرانیان به 
عربستان سفر کنند و متقابلا نیز تمایل داریم از عربستان نیز 

گردشگرانی به ایران بیایند.

مراسم تشییع پیکر داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر با حضور گسترده مردم و هنرمندان برگزار شد

وداعی اندوهبار در صبح پاییزی تهران
مراسم رسمی بدرقه پیکر داریوش مهرجویی و همسرش وحیده محمدی فر راس ساعت۱۰ صبح با اجرای بهرام رادان )بازیگر( برپا شد که از مردم خواست 

به احترام پیکر این دو هنرمند به پا خیزند.

ضرغامی در پی امضای تفاه نامه گردشگری با عربستانمذاکرات جدید مقام های ایران و عربستان
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تا من نیفتم. 
امیدوارم قاتلین 

زودتر پیدا 
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: به طور مستمر با همکاران 
قتل    جنایت  این  عاملان  تا  تماسم  در  انتظامی  و  قضایی 
مهرجویی و همسرش  هر چه زودتر شناسایی شده و به سزای 

عمل ننگین شان برسند.
جلسه  حاشیه  در  اسماعیلی  محمدمهدی  ایسنا،  گزارش  به 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران، با ابراز تاسف از قتل داریوش 
از  یکی  مهرجویی  آقای  گفت:  محمدی فر،  فریده  و  مهرجویی 
معتبرترین کارگردان های مولف در سینمای ایران بود. ایشان با 
ساخت فیلم »گاو« و سایر فیلم های اجتماعی تاثیرگذار، نقش 

مهمی را در ارتقاء فیلم های فلسفیِ تاثیرگذار سینما ایفا کرد.
وی ادامه داد: ضایعه قتل ایشان برای همه ما تاسف آور بود. 
بعد از اطلاع از این اتفاق، در ابتدای ساعات اولیه صبح پیام 
و  انتظامی  امنیتی،  دوستان  بلافاصله  و  کردم  صادر  تسلیت 
برگزار شد.  قضایی در دفترم حاضر شدند و نشست مفصلی 
همکارانم به منزل مرحوم مهرجویی رفتند و مقدمات تشییع و 

تجلیل از ایشان را برنامه ریزی کردند.
را  رییس جمهور  تسلیت  پیام  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
نشانه همدردی عمیق او با اصحاب فرهنگ کشور توصیف کرد 
تکریم،  دادند  به وزرات فرهنگ دستور  و گفت: رییس جمهور 
با  مستمر  طور  به  دهیم.  انجام  را  ایشان  از  تعظیم  و  تجلیل 

همکاران قضایی و انتظامی در تماسم تا عاملان این جنایت هر 
چه زودتر شناسایی شده و به سزای عمل ننگین شان برسند.

تعداد  به  اشاره  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  اسماعیلی 
پروانه های ساخت فیلم سینمایی در دولت سیزدهم، خاطرنشان 
کرد: تعداد مجوزهای صادر شده توسط سازمان سینمایی برای 
ساخت فیلم های سینمایی در دوره اخیر را روز سه شنبه گرفتم. 
نیمه  کشور  فضای  و  بودیم  کرونا  در  دولت  اول  سال  یک  ما 

تعطیل بود.
وی از صدور مجوز ۱۷۵ پروانه ساخت فیلم خبر داد و افزود: 
صادر  فیلم  ساخت  پروانه   ۱۷۵ گذشته  یکسال  از  بیش  طی 
کردیم. نسبت به بهترین سال های ساخت فیلم در دولت های 
نیز  فیلم ها  فروش  نظر  از  هستیم.  خوبی  شرایط  در  گذشته 
شاهدید که چند فیلم بیش از ۱۰ میلیارد تومان فروش داشتند 
و آمار فروش یک فیلم هم در حال نزدیک شدن به سقف ۳۰۰ 

میلیارد تومان است.
از  گفت:  و  دانست  افزایش  را  تئاتر  بلیط  فروش  اسماعیلی 
ابتدای کار دولت ۷۵۰ هزار بلیط تئاتر فروخته می شد اما این 

عدد از سه میلیون بلیط فراتر رفت.
مخالفت ها  برای  مذاکرات  از  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
و  داد  اصفهان خبر  در  قربانی  علی رضا  کنسرت  برگزاری  برای 

افزود: ایشان در یزد اجرا داشت و می خواستند همان اجرا را در 
اصفهان داشته باشند. بنده موضوع را با حضور معاون هنری 
بیشتر بررسی کردیم. دفتر موسیقی در تماس با اصفهان مسئله 
را پیگیر شد. بنده روز دوشنبه به استاندار اصفهان تاکید کردم. 
در اولین فرصت با آقای قربانی هم مذاکراتی شده و ان شاءالله 
با رفع ناهماهنگی ها، کنسرت قربانی در اصفهان برگزار می شود.
اسماعیلی متذکر شد: در اجراهای صحنه ای همه تلاش مان را 
می کنیم به دغدغه های مردمی توجه کنیم. امیدوارم با همکاری 
اصحاب فرهنگ و هنر و مردم شاهد کمترین حاشیه در برگزاری 
استان  در  هم اکنون  که  اجراهایی  فهرست  باشیم.  کنسرت 
اصفهان و سایر شهرهای این استان در جریان است را گرفتم اما 
هیچ کدام از آنها مشکلی نداشتند و حال برگزاری برنامه های شان 
هستند اما این یک مورد ایجاد مشکل کرد که ان شاءالله آن هم با 

هماهنگی ها و رایزنی های انجام شده، حل خواهد شد.
معاون  دلجویی  و  عذرخواهی  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
در  اجرا  صدها  شد:  یادآور  و  ستود  را  فرهنگ  وزارت  هنری 
حال برگزاری است، خب ممکن است که در یک مورد مشکل 
پیدا شود که معاون هنری بنده ورود و عذرخواهی کرد. دفتر 
موسیقی وزارتخانه سالانه بیش از ۲۰۰۰ اجرا با حداقل ۱۲۰۰ نفر 

را مدیریت می کند.

وزیر ارشاد: 
منتظر شناسایی قاتل داریوش مهرجویی هستیم


